## الملخص

ليس هنالك عملية في التاريخ الحديث والمعاصر ظلت غامضة وغير واضحة ومحيرة كعملية وكالة المخابرات المركزية ضد كوبا والتي أخذت تعرف عالميا" بـ (عملية خليج الخنازير 1960 – 1961) لذا أتت أهمية دراستها من كونها سلطت الأضواء وكشفت دور وكالة المخابرات المركزية التي أعدت وخططت للعملية باستقلالية وخارج سيطرة الحكومة الأميركية والوزارات والدوائر والهيئات التابعة لها وكيف ان تعدينها ورفعها لمخطط العملية من عملية مليشيات وحرب عصابات بسيطة إلى غزو كامل وعملية برمائية محمولة جوا". كانت من اختصاص هيئة الأركان المشتركة ووزارة الدفاع الأميركية وجعلت الرئيس كنيدي يعاني الهزيمة المذلة

وعليه اقتضت دراسة العملية تقسيم خطة البحث على أساس التسلسل التاريخي لأحداثها , إذ تشكل هيكل الأطروحة من مقدمة وخمسة فصول وخاتمة وملاحق , اذ سلطت في الفصل الأول الضوء على سياسة الولايات المتحدة الأميركية تجاه كوبا خلال الحقبة 1808 – كانون الثاني 1960 اما الفصل الثاني فقد تناولت فيه الحديث عن المرحلة الأولى من العملية , و هي ( مرحلة تخطيط ) وكالة المخابرات المركزية للمشروع الكوبي .. وكرست الفصل الثالث لبيان اثر التغيير الرئاسي في حكومة البيت الابيض , على ( تنفيذ العملية ) للمدة من كانون الثاني الى اذار 1961 وكان مرحلة ( تنفيذ العملية ) هي موضوع الفصل الرابع , الذي جاء تحت عنوان تحديد قواعد الاشتباك وسير العمليات البرمائية المحمولة جوا" 19 – 1 نيسان . ثم خصصت الفصل الخامس والأخير للحديث عن ردود الأفعال الدولية تجاه العملية و ( النتائج ) القريبة والبعيدة المترتبة عنها.

## Abstract

There is no process in modern and contemporary history, has remained vague and unclear and confusing as a CIA against Cuba which took the world to know (the Bay of Pigs 1960 – 1961). So it is important to be studied since it highlighted and revealed the role of the Central Intelligence Agency which prepared and planned for the process independently and outside the control of the U.S. government and its ministries, departments, and affairs. It appears that how does it modify and submit the scheme of the process from the militias and simple guerrilla war to full invasion and the process of amphibious airborne which was under the authority of the jurisdiction of the Joint Chiefs and the American Defense Department, So according to the basis of the historical sequence of events of process, the research is divided into an introduction, five chapters, a conclusion, and supplements. The chapter 1 highlights on U.S. policy towards Cuba during the period 1808 – January 1960. The chapter II deals with the first phase of the process, namely, (planning phase) and the Central Intelligence Agency for the project of Cuba. The chapter III devotes to show the effect of the presidential change in the government of the White House in terms of applying the operation for the period from January to zaking President Kennedy suffered a humillating defeat.

March 1961. The stage of carrying out the operation is the subject of chapter IV, which came under the title. The chapter V is allocated to talk

about the international reaction to the process and (results ) near-and long-term implications.